
Zápis 

z jednání soutěžní komise sekce OB 
Datum:  24. 11. 2024, jednání proběhlo on-line  

Přítomni:  Petr Klimpl, Jan Fiala, Dominika Pachnerová, Libor Slezák, Ondřej Sysel, Jakub Glonek, 

Martin Poklop, Vojtěch Blažek, Pavel Kurfürst  

Jan Netuka, Daniel Wolf, Roman Zbranek, Radim Hošek  

 

Úvod  
- poděkování všem členům SK za jejich činnost v roce 2024 

- soutěže řízené soutěžní komisí sekce OB proběhly v roce 2024 bez problémů 

- příspěvky na pořádání závodů soutěží sekce OB – návrh zpracovala OMK, příspěvky všem 

závodům v základní výši 

- mimořádná dotace pořadatelům M ČR na klasické trati ve výši 80 tis. Kč (přeložení závodu 

z důvodu vyšší moci na jiný termín, kompenzace snížení příjmů z vkladů) 

- pořadatelé závodů soutěží sekce OB v roce 2025 byli požádáni o základních údajů o jejich 

závodech (do přílohy k Prováděcím předpisům k soutěžím). 

 

Změna prostoru závodu Českého poháru/ŽA ve sprintu (20. 9. 2025) 

Pořadatelé z TUR oznámili změnu prostoru závodu Českého poháru/ŽA ve sprintu (20. 9. 2025). 

Závod se kvůli kolizí s jinou akcí nemůže uskutečnit v Železném Brodě. Novým prostorem je obec 

Klášter Hradiště nad Jizerou. 

 

Závody sekce OB v roce 2026  
1. kolo výběrového řízení na pořadatele závodů soutěží sekce OB v roce 2026  

SK doporučuje vedení sekce přidělit pořadatelům tyto závody:  

18. 4.  Mistrovství a Veteraniáda ČR v nočním OB  OPI Nové Sedlo 

19. 4.  Český pohár, žebříček A - krátká trať   OPI Vrcovice 

  8. 5.  Český pohár, žebříček A – sprint   CHA Zákupy 

 9. 5.  Český pohár štafet     BOR Hamr na Jezeře 

10. 5.  Český pohár štafet     BOR Hamr na Jezeře 

23. 5.  Český pohár, žebříček A, Veteraniáda ČR - krátká trať LPU Skuhrov 

24. 5.  Český pohár, žebříček A - klasická trať   LPU Skuhrov 

  5. 9.  Český pohár, žebříček A - klasická trať   PBM Svratka 

  6. 9.  Český pohár, žebříček A - krátká trať   PBM Svratka 

12. - 13. 9. Mistrovství a Veteraniáda ČR na klasické trati  EKP Dlouhá Louka 

19. 9.  Český pohár, žebříček A – sprint   SJC Pecka 

19. 9.   Český pohár štafet     NPA Horní Nová Ves 

20. 9.  Český pohár štafet     NPA  Horní Nová Ves 

 

Soutěžní komise doporučuje vedení sekce vypsat 1a. kolo výběrového řízení, ve kterém budou 

zařazeny závody, které nebyly obsazeny v 1, kole výběrového řízení: 

11. 4.  MČR v KO sprintu 

16. 5.  Mistrovství a Veteraniáda ČR ve sprintu 

17. 5.   M ČR sprintových štafet 

  6. - 7. 6 Mistrovství ČR na krátké trati 

1. 8.  Český pohár - klasická trať 

 2. 8.  Český pohár - krátká trať  

10. 10.  Mistrovství a Veteraniáda ČR štafet 

11. 10.  Mistrovství a Veteraniáda ČR klubů a M ČR oblastních výběrů žactva 

Termín přihlášek 10. 1. 2024. 

 

 

 

 



Návrhy na úpravu soutěžních dokumentů v roce 2025 
Soutěžní komise obdržela od svých členů i od další o-veřejnosti celou řadu námětů a připomínek 

k soutěžím (celkem osm stránek). Náměty a připomínky byly různého charakteru, od formálních až po 

změnu systému (vše je v příloze zápisu). 

Vypořádání připomínek a námětů: 

Bude dále projednáváno: 

 Směrné časy klasická trať – garant Fiala 

 Podkategorie DH21A, B pro MČR sprint – garant Klimpl 

 Nominační klíč MČR sprintové štafety – dospělí – garant Zbranek 

 Český pohár štafet, Česká liga klubů – úprava bodování – garant Klimpl 

 Veteraniáda ČR štafet – vypisování kategorie H210 – garant Klimpl 

 Reflexy na MČR NOB – garant Klimpl 

 Směrné časy na sprint na 12-15 minut – garant Fiala 

 Zkrátit směrné časy štafet ČPŠ a MČR – garant Fiala 

 Sjednotit směrné časy štafet u D18 a H18 – garant Fiala 

 Zkrátit směrný čas middlu po MČR NOB pro HD21 – garant Klimpl 

 Srovnat SŘ II.1.10. a II.2.10 - postupy do finále při stejném čase – garant Klimpl 

 Rozdělení Rankingu na sprintový a lesní – garant Kurfürst 

 Srovnat rankingové číslo závodníků s málo závody – garant Kurfürst 

 Imunizovat Ranking proti “výprodeji bodů po změně lídra” - – garant Kurfürst 

 Vyčlenit Ranking z kapitoly Dlouhodobé soutěže – garant Klimpl 

 Ustanovení o MČR KO sprint – garant Hošek 

 Vhodnější pojmenování jednotlivých "kol" při MČR v KO sprintu – garant Hošek 

 Počítání sportovce cizí státní příslušnosti do M ČR jednotlivců – garant Klimpl 

 Žebříček A nepředlosovávat startovky ŽA sprint – garant Klimpl 

 Zrušení přihlašování do žebříčku B – přihlašování jen soutěžní kategorie – garant Klimpl 

 Právo startu MČR KO sprint – garant Hošek 

 Dvouzávodový ranking a rozdělení do podkategorií – garant Kurfürst 

 Definice zařazení kategorií do obecných skupin – garant Klimpl 

Nebude dále pro rok 2025 projednáváno: 

 MČR štafet i pro žactvo 

 M a V ČR klubů: M ČR 4 ženy, 4 muži, Veteraniáda ČR 3 ženy, 3 muži 

 Ranking: lépe popsat počítání etapových závodů do Rankingu 

 Ranking veteránů (RV) 

 Přehodnocení způsobu zařazení MČR klasická trať a krátká trať do Žebříčku A 

 M ČR na klasické trati zavést kategorii U23  

 Ŕazení štafet na startu 1. úseku 

 Systém soutěží: 

 Příspěvek na tvorbu map zrušit a nahradit příspěvkem na pořádání 

 Peníze z rozpočtu na tvorbu map plně dát na vytváření výukových map  

 Příspěvky uplatnit pouze pro malé kluby 

 Zavést příspěvek na pořádání regionálních soutěžních akcí  

 Vytvoření databáze medií 

 Upřít pozornost zejména na pedagogické fakulty 

 Jít ke zdravotním pojišťovnám a nabídnout "smysl plný" projekt 

 Nevynechat Český rozhlas a nabídnout třeba akci obdoba "Kufrování s Dominem" 

 Umožnit vyplatit zálohu na dotaci.  

 Svazové materiály a povinné reklamy 

 Losování na lesní nominační závody na vrcholné akce typu JMS, MED  

 Dovolit pro závod na klasické trati i jiné měřítko než1:15000 

Zásobník na další roky 

 M ČR na klasické trati jednodenní 

 Dlouhodobá soutěž pro dospělé “druhého sledu” 



 Lesní sprinty, co jsou “middly na 1:4000 

 Znovuzavedení pozice "delegovaného rozhodčího" - experta pro všechna  

 

Další postup jednání Soutěžní komise sekce OB  
Garanti uvedení u jednotlivých bodů na úpravu soutěžních dokumentů zašlou podklady do 5. prosince 

předsedovi komise.  

 

Pardubice 24. 11. 2024 

Zapsal: Klimpl 



Příloha – soupis připomínek a námětů 

 

Pravidla 
 Definice disciplín - do Pravidel/přílohy pravidel 

o Momentálně je v SŘ, tj. oblasti si dělají své. Pokud oblast nemá, dost těžko se 
na školení R3 argumentuje 

 Nepřekonatelné značky ISSprOM (reagovat na na novelizaci ISSprOMu) 
o doplnit zuby multilevelu mezi zakázané značky k překonávání; 
o stejně tak nepřekonatelná hranice na dolní úrovni 
o (jde jen o vytvoření souladu Pravidel s klíčem, který předpokládá 

nepřekonávání těchto značek) 
 povinnost uvést informace o karanténě pro jednotlivé kategorie v rozpisu závodu 

(podle toho se hlásím anebo nehlásím do H21A) 
 technická změna: dát do Pravidel proklik na přílohy pravidel (Směrnice) a na 

jednotlivé kapitoly Pravidel 
 předchozí mapa prostoru - harmonizovat s IOF pravidly 

o IOF pravidla říkají, že v den závodu nikdo nesmí pracovat s předchozí mapou 
prostoru a česká pravidla nařizují ji vyvěsit (trochu problém při WRE) 

o úzus je, že sobotní mapa není pro nedělní závod “předchozí mapou prostoru” 
o návrh: v den závodu není možné pracovat s předchozí mapou prostoru 

 umožnit zmírnění embarga jinak než rozpisem (zejména sprinty) 
o Pravidla 3.3 “Pořádající orgán nebo subjekt může uveřejnit místo konání 

sportovní akce před vydáním rozpisu sportovní akce. V takovém případě jsou 
po uveřejnění místa konání veškeré pokusy o fyzické prozkoumání terénu a 
trénink v prostoru sportovní akce zakázány, pakliže není pořádajícím 
subjektem v rozpise sportovní akce výslovně uvedeno jinak.” 

o Převymyslet koncept embarga: 
 zveřejnění prostoru závodu pořádajícím orgánem zakládá absolutní 

embargo, pokud pořádající orgán neurčí jinak (nebo i subjektem???) 
 embargo lze zmírnit rozhodnutím pořádajícího orgánu (vynětí 

průjezdních ulic, umožnění vstupu do /části/ závodního prostoru bez 
testování voleb) (nebo i subjektu???) 

 uvést do souladu Článek 15.13 Pravidel předpokládá zřízení soutěžních komisí 
oblastí, dokument "Pravidla pro činnost oblastí sekce orientačního běhu ČSOS" ne. 

o lze změnit Pravidla pro činnost… 
 oprava překlepu  

o slovo “občerstvení” v článku 19.10. o karanténě 
 čl. 5.6. odebrání kvalifikace rozhodčího (pravidla umožňují odebrání kvalifikace 

pořádajícímu orgánu, což je i oblast; systém rozhodčích toto neumožňuje) 
 upravit definici etapového závodu 

o dnes jsou pětidenní “jedním etapovým závodem”, což je v rozporu s tím, jak je 
počítáno do rankingu, ale i vnímáno veřejností (velká část etapových závodů 
umožňuje přihlásit se na jednotlivé etapy)  

o návrh k diskusi: potřebujeme etapové závody v pravidlech? není to stejné jako 
počítání do žebříčku? a kde a jak vydefinovat pozice hlavního rozhodčího 
závodu a “hlavního rozhodčího etapových závodů”?  

o (v tuto chvíli držíme definici etapových závodů, protože “se nám to hodí” pro 
praxi v Systému rozhodčích - to je trochu málo 

 podmínky WRE v Pravidlech OB sekce OB 
o v současných Pravidlech je spousta ustanovení týkajících se WRE, což 

Pravidla velmi znepřehleďňuje (ročně se týká 3-4 závodů). Je navrhováno tato 
ustanovení vypustit a odkázat na odchylky WRE jedním ustanovením: „V 
případě, že závody je zařazen mezi závody WRE IOF, platí přednostně pro 
kategorie počítané do WRE směrnice IOF pro závody WRE.“ 



Soutěžní řád  
 Směrné časy klasická trať (návrh 1) 

o Po zavedení genderově vyvážených směrných časů pro klasickou trať na 
mezinárodních akcích, platí stejné časy v jednotlivých kategoriích pro D i H 
kromě dospělých kategorií také na akcích dorostu (MED) a juniorů (JMS). 
Pokud chceme být konkurenceschopní na mezinárodním poli je potřeba na 
tyto změny reagovat sblížením směrných časů pro vítěze(ky) na domácích 
závodech se vrcholnými mezinárodními závody.  

o V mladších i starších dorostenkách máme momentálně v SŘ čas kratší jen o 5 
minut, ale v juniorkách je to již o 15 minut. V D21 je to o více než 20 minut a 
zde trvá nesoulad směrných časů dlouhá léta.  

o Pokud posuneme směrný čas juniorek výše alespoň o 10 minut na 65 minut, 
pak je potřeba navýšit směrné časy také v kategoriích D14 až D18 o 5 minut a 
následně také v D21 zvýšit čas alespoň o 10 minut na 75 minut. Tím 
zachováme postupné navyšování časů ve všech kategoriích.  

o Odlišná situace je v dorostencích, kde máme směrné časy domácích 
soutěžích o 5 minut delší než na mezinárodních akcích. V juniorech máme 
směrné časy shodné a to platí také v dospělé kategorii mužů.  

o Navrhuju zvýšit směrné časy:  
 od D14 do D18 o 5 minut  
 od D20 do D21 o 10 minut  
 snížit časy u dorostenců o 5 minut od H14 až po H18.  
Přehledná tabulka s 
návrhem (změny 
podbarveny červeně) SŘ 
2024  

MED24  JMS24  MS  návrh  

D14 – 30  -  -  -  35  
D16 - 40  45  -  -  45  
D18 - 50  55  -  -  55  
D20 - 55  -  70  -  65  
D21 - 65  -  -  88-92  75  
H14 - 40  -  -  -  40  
H16 - 50  45  -  -  50  
H18 - 60  55  -  -  60  
H20 - 70  -  70  -  70  
H21 - 90  -  -  88-92  90  

 Směrné časy klasická trať (návrh 2) 
o Sjednotit směrné časy na klasické trati pro kategorie DH14-20 (na časech 

hochů). 
o Na rozdíl od klasiky D21, kde je prodlužování tratí v našich soutěžích 

poměrně problematické (malý zájem závodnic o takové tratě), u mládeže nic 
podobného nehrozí (závody ŽB/ŽA/MČR běhají všechny a naopak tím do 
budoucna připravujeme závodnice schopné/ochotné běhat delší tratě. 

 Směrné časy klasická trať (návrh 3) 
o Prodloužit směrný čas na klasické trati pro D21 na 70 minut (z 65) a pro D20 

na 60 minut (z 55). Dosáhneme tím desetiminutových skoků mezi 
mládežnickými kategoriemi (16-18-20) obdobně, jako tomu je v mužských 
kategoriích. 

o Prodloužit směrný čas na MČR klasické trati pro všechny finálové skupiny o 5 
minut, tj. pro D21A na 80 minut, D21B na 70 minut a pro D21CD na 65 minut. 
(Osobně bych byl pro nechat D21D na 60 minutách, ale u mužů máme taky 
stejné směrné časy pro C a D finále) 

o Prodloužit směrný čas na kvalifikaci MČR klasické trati pro D21 na 55 minut (z 
50) 

 Vytvoření podkategorií DH21A, B pro MČR sprint (návrat ke stavu před r. 2019) 



o ekonomický přínos pro pořadatele, zajímavé body i pro ty pod x té místo v 
Rankingu 

o omezení startu do 220. místa v Rankingu, rozřazení, podle rankingu. Do 
DH21 prvních x závodníků + vítězové OM 

 nominační klíč MČR sprintové štafety - dospělí 
o Stávající systém úplně zazdívá silnou štafetu, která má jednoho člověka pod 

cca 100. místem v ranku. Ad absurdum, můžu mít štafetu složenou 3x reproš 
+ 1x 130. v ranku → musím žádat o výjimku 

o 2 možnosti řešení: 
 Použít stejný systém jako u dorostu = beru jen 3 nejlepší (o čtvrtém 

budu ve výpočtu vědět, ale vyignoruju ho/ji?) 
 Použít systém nominačních závodů? TOP 10 loni + OM? (Nutno 

definovat, že OM jsou čtyřčlenné štafety.) 
 MČR štafet i pro žactvo? 

o V neděli běží MČR družstev, ale v sobotu jen veřejný závod. Dává to smysl? 
 M a V ČR klubů: 

o V rámci genderové rovnosti zrovnoprávnit ženy stejným počtem úseků: M ČR 
4 ženy, 4 muži, Veteraniáda ČR 3 ženy, 3 muži 

 M ČR na klasické trati: 
o Vzhledem k velkému poklesu o start na M ČR na klasické trati pořádat M ČR 

na klasické trati bez kvalifikace (jednodenní). Důvodem zavedení kvalifikace 
v minulosti bylo to, že se na světových závodech pořádali kvalifikace, nyní 
tomu tak není. Jsme jediná země ze světové špičky, kde je dvoudenní 
mistrovství na klasické trati. 

 Český pohár štafet, Česká liga klubů: 
o V rámci genderové rovnosti počítat stejné body za výsledky mužů a žen. Nyní 

se štafety bodují (Český pohár B) u žen 25, 21, 18, 15,… (15 štafet), u mužů 
30, 26, 23, 20 (20 štafet). Návrh na je na nynější body mužů. 

 Veteraniáda ČR štafet: 
o Vypsat na Veteraniádě štafet kategorii H210. V roce 2024 jsme doplnili do ŽB 

a do Veterniády kategorii H85 z důvodu stárnutí běhajících o-běžců. 
V Rankingu veteránů je nyní vedeno 228 závodníků starších 70 let (průměr 
navrhované kategorie  

 Reflexy na MČR NOB  
o povinnost do SŘ (do Pravidel spíš ne).  
o Silné doporučení vložené do Pravidel v roce 2022 nesplnilo účel, je čas jít 

direktivní cestou. 
o Pravidla 12.8: “Umístění kontrol a celková koncepce trati musí v maximální 

možné míře vylučovat roli náhody.” - a při nočním bez reflexů je velký rozdíl 
někoho u kontroly vidět a nevidět 

 směrné časy na sprint vrátit na 12-15 (SŘ) 
o viz MČR 2024 s delšími časy posvěcenými šéftrenérem repre a předsedou 

soutěžní komise sekce OB 
 zkrátit směrné časy štafet ČPŠ a MČR (SŘ) 

o Na světové scéně se běhají už spíše k 30 minutám, znějí i hlasy, že pro 
“hobíky” je náročně běžet dvoje 45’ minutové štafety (které jsou pro ně na 
60’+ za víkend) 

o Návrh: 35’ úsek (v DH21 štafety, kdy není sprint / MČR: 40’ úsek) 
 sjednotit směrné časy štafet u D18 a H18 
 zkrátit směrný čas middlu po MČR NOB pro HD21 - 30 minut 
 srovnat SŘ II.1.10. a II.2.10 - postupy do finále při stejném čase 
 rozdělení Rankingu na sprintový a lesní 

o inspirace ve Švédsku? 
o přibyly nám velké sprinty (MČR KO), dnes spousta závodníků má 8 z 8 

závodů v Rankingu ve sprintu, umístění tak nereflektuje jejich lesní výkonnost 



o “Pokud už kopírujeme IOF, dělíme sezóny na sprintovou a lesní, možná je na 
čase oddělit ranking jako nasazovací žebříček na sprintový a lesní…” 

o nutno promyslet důsledky, první ročník pouze testovací (paralelně tak pojedou 
3 Rankingy…) 

 Ranking: lépe popsat počítání etapových závodů do Rankingu 
o nynější stav 

 podle pravidel se jedná o jeden závod, tedy hapruje terminologie 
 pro počítání handicapové etapy by se logicky měl použít součtový čas 

celého etapového závodu, nikde to ale není napsané a ne všichni to 
dodržují 

 srovnat rankingové číslo závodníků s málo závody 
o RankČíslo závodníka počítat jako (body moje)/(body lídra)*8/(počet mnou 

započítaných nenulových závodů)  
o nemá vliv na pořadí v rankingu, jen na výši bodů, o které se bojuje v závodě, 

kterých se účastní tito závodníci 
o (ano, návrh vznikl v době, kdy měl Tom Křivda 8 závodů, teď by měl teoreticky 

Křivdič víc než 10000 a je potřeba tuhle eventualitu do návrhu zakomponovat 
- něco jako “maximální RČ je však 10000”) 

 imunizovat Ranking proti “výprodeji bodů po změně lídra” 
o v tuto chvíli Rankingová čísla závisejí pouze na počtu bodů lídra Rankingu 

(odskočený lídr = “drahé body”, vyrovnaná špička Rankingu = “levné body”) 
o návrh: počítat Rankingové číslo ja 

 vyčlenit Ranking z kapitoly Dlouhodobé soutěže  
o a vytvořit mu samostatnou kapitolu Nasazovací žebříček 
o (ale možná se změnou počkat, až budeme mít připravenou “druhosledovou 

soutěž pro dospělé - na principu “chceš sebrat hračku, nabídni jinou hračku”) 
 Rozdělit ranking na sprintový a lesní 

o Přesný návrh zatím není, určitě to je na širší diskuzi, bude třeba sáhnout do 
parametrů, jako jsou počet počítaných závodů a doba, za kterou se závody 
počítají, ale dle mého se to dá vymyslet. 

o Oba rankingy počítat stále podle stejného vzorečku. 
o Systém licencí zanechat jednotně v aktuální podobě (možno získat licenci ze 

sprintového rankingu/MČR a využít ji ke startu na lesním závodě/MČR a 
naopak) 

 ustanovení o MČR KO sprint 
o zjednodušit, formu nižšího semifinále, finále nechat na uvážení pořadatele, 

nařídit jen konání druhého závodu pro nepostoupivší z kvaldy (alternativně to 
upravit pro příslušný rok v PP, ať pořád nezasahujeme do SŘ) 

o ano, je to blbý zase do toho sahat, ale je to nová disciplína a prostě si to 
postupně sedá 

 Ranking veteránů (RV) 
o koeficient kategorie: KK při výpočtu RV má zohledňovat (odpovídat) rozdílu 

středního věku příslušné kategorie a středního věku dalších V kategorií, ale 
který nikdy nebyl nijak objektivně určen. Bezdůvodně tak zavádí disproporci 
do hodnocení. 

o Na základě porovnání podle stávajícího RV jsem propočetl a porovnal získané 
průměrné body v RV (rankingového čísla) a dospěl k závěru uplatnit nový (1-
KK), který disproporce eliminuje (alespoň částečně – nikdy nebude plně 
objektivní). 

o Nový (1-KK) vyrovnává věkové výkonnostní rozdíly do stejné úrovně. Není 
důvod, aby starší V získávali za svůj výkon méně bodů. Jde o soutěživost a 
ne absolutní výk. srovnávání. 

o V případě „omlazemí“ tj. starší V startuje v mladší kategorii se pak (1-KK) 
jednotlivých kategorií násobí. 

 Př.: H45 startuje v H35 pak (1-KK) = 1,0414*1,0337*1.000 = 1,0765. 



 V případě „ostaršení“ tj. mladší V startuje ve starší kategorii se pak (1-
KK) jednotlivých kategorií násobí reciproční hodnotoujednotlivých 
kategorií. 

  Př.: H45 startuje v H55 pak (1-KK) = 1,0414/1,1171/1.2979 = 0,7183. 
 Počet des. míst 4 pro výpočet i zaokrouhlování, aby odpovídalo 

průměru získávaných bodů 
o Stávající rankingová čísla závodníků se touto navrhovanou změnou neřeší 

(zpětně nepřepočítává), postupně (během roku) dojde k narovnání. 

   

H21 
BODY  

?? 

H35 
BODY 

H40 
BODY 

H45 
BODY 

H50 
BODY 

H55 
BODY 

H60 
BODY 

H65 
BODY 

H70 
BODY 

H75 
BODY 

H80 
BODY 

KK 
pův. 0 0,01 0,015 0,02 0,025 0,03 0,035 0,04 0,045 0,05 0,055 

(1-KK) 1 0,99 0,985 0,98 0,975 0,97 0,965 0,96 0,955 0,95 0,945 

(1-KK) 
nově 1,0000 1,0000 1,0337 1,0414 1,1171 1,2979 1,4164 1,7049 2,1087 2,8592 3,7041 

 U H21 ?? není srovnání H21 x H35!! 
  

  

D21 
BODY 

D35 
BODY 

D40 
BODY 

D45 
BODY 

D50 
BODY 

D55 
BODY 

D60 
BODY 

D65 
BODY 

D70 
BODY 

D75 
BODY 

KK 
pův. 0,000 0,01 0,015 0,02 0,025 0,03 0,035 0,04 0,045 0,05 

(1-KK) 1 0,99 0,985 0,98 0,975 0,97 0,965 0,96 0,955 0,95 

(1-KK) 
nově 1,0000 1,2337 1,2664 1,2889 1,4806 1,6848 2,0235 2,4451 3,0258 4,6320 

 Navrhuji  důsledné výkonnostní označování soutěžních kategorií V na závodech 
(A,B,C,D) s tím, že výsledného směrného času dosáhnou závodníci příslušné 
výkonnostní úrovně podle RV.  

 Pro zjednodušení a přehlednost navrhuji udělování výk. licencí E, A, B, C, D  i pro V 
podle umístění v RV za minulý rok, např.: 

o E:  první 3 místa naVeteraniádě 
o A: prvních 10% dle RV 
o B: 10-30% dle RV 
o C: 30-70% dle RV 
o D: ostatní 

Bude zřejmě působit i motivačně.  
Pro držitele E, A, B zavést i právo startu – aut. postup (účast) na V do MA kategorii? 
Jinak na základě kvalifikace. 

 Vhodnější pojmenování jednotlivých "kol" při MČR v KO sprintu:  
o Současná verze SŘ má podle mě dost nekonzistentní pojmenování úrovní 

závodu, kde se motají mezi sebou různá semifinále, finále, nižší a nejnižší 
úrovně a podúrovně a připadá mi to dost zmatečné. Např. v čl.4.9 se v první 
větě mluví o finálové a semifinálových skupinách (čili jedna a mnoho), ale dál 
už se píše o několika druzích finálových skupin (ve druhé větě je jedna, ve 
čtvrté větě dalších několik). 

o Navrhuji tedy názvosloví takto: 
o 1. závod (běží všichni závodníci): 

- kvalifikace (tady je to vcelku jednoduché a jasné) 
o 2. závod (něco z toho běží každý závodník): 

- prvních 18 závodníků z kvalifikace (prvních 6 z každé jednotlivé 
kvalifikace) = semifinále 



- druhých 18 závodníků z kvalifikace (druhých 6 z každé jednotlivé 
kvalifikace) = nižší finále (nikam se nepostupuje) / dříve nižší 
semifinále 
- závodníci, kteří skončili v kvalifikaci za celkovým 36. místem (resp. za 
12. místem jednotlivé kvalifikace) = nejnižší finále (nikam se 
nepostupuje) / dříve nižší finále 

o 3.závod (pouze pro 12 závodníků): 
- první dva závodníci z každého jednotlivého semifinále = finále (6D + 
6H) 

o Ze současného SŘ např. vůbec nechápu co je myšleno v čl.4.12 (finálová 
skupina je podle mě 6 lidí, tak jaké skupiny A až F?), navíc závodníci z nižšího 
finále jsou vlastně ti horší než ti z nižšího semifinále, což mi nedává smysl (z 
obojího se nikam nepostupuje). 

 Přehodnocení způsobu zařazení MČR klasická trať a krátká trať do Žebříčku A 
o Navrhuji přehodnotit zařazení MČR klasika a krátká do ŽA. Stávající 

nastavení, kdy jsou do ŽA hodnocena pouze finále A považuji pro významnou 
část závodníků ŽA za nespravedlivé. 

o Aktuální ŽA má 10 závodů, z čehož se do celkového pořadí počítá 6 závodů. 
Nicméně vzhledem k tomu, že ze dvou uvedených MČR se počítají jen finále 
A, tak ve všech kategoriích ŽA cca 40% startovního pole nemá započítány do 
ŽA dva závody, tj. jim zbývá do hodnocení jen 8 závodů (a to i když na MČR 
startovali a odběhli během víkendu 2 závody). A pak stačí, aby byl závodník 
třeba jen jeden víkend v roce nemocný, a už se mu hodnotí všech 6 závodů, 
ve kterých startuje. Nejproblematičtější je tato situace pro závodníky mezi 20 
a 30 místem v ŽA, kde se reálně bojuje o licenci A na další rok. Zde když 
někdo nepostoupí do žádného finále A, tak už se dostává do obtížné situace. 
Celkové pořadí ŽA cca od 20. místa níže pak už není vzhledem k různému 
počtu hodnocených závodů zcela spravedlivé. I přes navýšení počtu 
postupujících do finále A v r. 2024 stále významná část (cca 40%) účastníků 
žebříčku A nepostupem do finále A na MČR přichází o možnost v ŽA bodovat 
a počet jejich závodů se jim snižuje o 20% (místo 10 závodů jen 8). 

o Na základě výše uvedeného navrhuji pro zajištění větší spravedlnosti 
celkového pořadí závodníků v žebříčku A: 

 Započítávat do žebříčku A na MČR klasická a krátká trať i výsledky 
z finále B a finále C s nižšími bodovými hodnotami, a to následovně: 
- finále B – průměr prvních tří závodníků = 80 bodů do ŽA (alternativně 
85 bodů) 
- finále C – průměr prvních tří závodníků = 60 bodů do ŽA (alternativně 
70 bodů) 

 Tímto bude zajištěno, že všichni účastníci MČR budou mít v ŽA 
započteny alespoň nějaké body. Současně bude i ve finále B a C 
v kategoriích dorostu a juniorů větší závodní motivace a bude víc kvůli 
něčemu závodit.  

 Počítání sportovce cizí státní příslušnosti do M ČR jednotlivců 
o Nepočítat sportovce cizí státní příslušnosti do M ČR jednotlivců bez ohledu na 

jeho počet startů v poslední době na závodech sekce OB (vzor Finsko) 
 M ČR na klasické trati zavést kategorii U23  

o Na jednom závodě v roce uspořádat M ČR na klasické trati pro kategorii U23 
(tj. první 2 roky v dospělé kategorii). Ta by měla směrný čas o 10-15 min 
kratší než hlavní dospělé kategorie. Důvodem je možnost bojovat o medaile 
pro nedávné závodníky juniorské kategorie. Přechod mezi dospělé je ve 
většině sportů náročný a TOP junioři klidně mohou závodit hned s dospělými. 
Máme ale i juniory na 5. či 10. místě v ŽA a pro ně by po příchodu do 
dospělých byla právě tato kategorie motivací do tréninku. Vezměme si příklad 
z většiny velkých sportů, kde se jim zavedení této kategorie velmi osvědčilo. 



Ve 20 letech slušně běhající junior/ka začne studovat VŠ a přemýšlí co dál. 
Zavedení kategorie U 22 by pomohlo překlenout toto náročné období. 

 

Prováděcí předpisy 
 Žebříček A nepředlosovávat startovky ŽA sprint 

o je to k ničemu (co když někdo nafasuje všechny pozdní starty na sprintu a 
brzké v lese, je to fér) 

o pořadatel ŽA sprint má v týdnu před závodem spoustu lepších věcí na práci, 
než se poloručně drbat se startovkou 

 Zrušení přihlašování do žebříčku B 
o Na rozdíl od žebříčku A není v žebříčku B losování startovního pořadí pro celý 

seriál. Výpočet celkových výsledků už nějaký rok probíhá přímo v Orisu, 
vklady se neplatí a není tedy zcela zřejmé, proč je vůbec nutné se do žebříčku 
B zvlášť přihlašovat. Specielně v ŽB-Morava je v celkovém pořadí hodnoceno 
relativně málo závodníků, když přitom typicky ve veteránských kategoriích je 
do pořadí ŽB-M často zahrnuta méně než polovina závodníků startujících 
v jednotlivých závodech. Důvodem může být, že povinnost se přihlašovat 
nemusí být zejména v menších oddílech všeobecně známá a rovněž termín 
přihlášek není na rozdíl od přihlášek na konkrétní závod tak viditelný. 

o Navrhuji zrušit přihlašování do žebříčků B ve všech kategoriích a pro výpočet 
celkových výsledků použít v Orisu podobný mechanismus jako je u oblastních 
žebříčků – zahrnuti jsou všichni startující v jednotlivých závodech splňující 
základní nastavení pro každou kategorii (příslušné licence pro DH14-20).  

 Zrušení přihlašování do žebříčku a i B  
o Všechny informace (k výpočtu, generovaní startovního pořadí, apod.) těchto 

žebříčků už v ORISu jsou a tak není důvod ještě vyžadovat přihlášení 
(obdobně se nepřihlašuje do oblastního žebříčku).  

 právo startu MČR KO sprint - lehké doladění 
o pořadí položek: Áčkaři by měli být výš (aby pak nevyžírali postupové pozice z 

OM), podobně jako je tomu u ostatních mistrovství 
o dvouzávodový ranking a OM - teď se berou jen 21+ ? neměli bychom brát 

spíš 17+ ? 
 dvouzávodový ranking a rozdělení do podkategorií 

o vyjasnit vliv dvouzávodového rankingu  
 při ŽB v Jičíně v hodnocení v ORISu byl vznesen dotaz, proč nebyl 

použit 2-závodový ranking. Odpověď HR byla, že to neplatí pro 
žebříček B.  

 PP 7.6: "Skupina pro Ranking může udělit závodníkům divokou kartu 
pro účast v závodě, u kterého to nevylučuje soutěžní řád.". To SŘ to 
nevylučuje nikdy, vylučují to jednotlivá ustanovení PP, a jenom pro 
mistrovství. Tedy  7.6 PP platí pro všechny závody zařazené do 
rankingu. 

 Takže i pro ŽB se rozhodne o žádostech o divokých kartách a pak se 
doplní do počtu 5. míst podle dalšího znění 7.6 PP (kde mimochodem 
není ani to omezení, že ten nejhorší závodník podkategorie musí mít 
plný počet 8 závodů v rankingu, jako je to pro ty mistrovství). 

o pokud PP odkazují v omezení použití na SŘ a tam nic není, tak přeformulovat 
správně a návodně i pro ty závody, kde divoké karty omezují jenom PP. 

 úprava dvouzávodového Rankingu u závodů ŽA, ŽB 
o Když se podívám na 7.6. PP, tak hned první věta je, že "Skupina pro Ranking 

může udělit závodníkům divokou kartu pro účast v závodě, u kterého to 
nevylučuje soutěžní řád.". Tak kromě toho, že SŘ to nevylučuje nikdy, vylučují 
to jednotlivá ustanovení PP, a jenom pro mistrovství. Takže osobně to čtu, že 
7.6 PP platí pro všechny závody zařazené do rankingu. Takže i pro ŽB se 
rozhodne o žádostech o divokých kartách a pak se doplní do počtu 5. míst 



podle dalšího znění 7.6 PP (kde mimochodem není ani to omezení, že ten 
nejhorší závodník podkategorie musí mít plný počet 8 závodů v rankingu, jako 
je to pro ty mistrovství). Takže mě zajímá, ale jenom tak ze zvědavosti, jak to 
vlastně s tím 2-závodovým rankingem má být. A případně jestli by se 
příslušná ustanovení neměla upravit. Jednak kdy a jak to používat. A pak 
pokud PP odkazují v omezení použití na SŘ a tam nic není, tak jestli to 
nepřeformulovat správně a návodně i pro ty závody, kde divoké karty omezují 
jenom PP. 

 dvouzávodový Ranking 
o Když jsem si s tím hrál, překvapilo mě že dvouzávodový ranking dává pro 

pořadí 316 méně závodníků než pro 314 či 312. Pro 320 to dá dokonce jen 11 
závodníků. Selským rozumem by to snad mělo pro vyšší "Umístění s právem 
startu" vždy jen růst? Nemělo by se to upravit? 

o Vysvětlení Bestíka: vypocet je spravny, ale samotna logika je trosku s 
otaznikem. Srovnani jde proti dvema nejlepsim bodum na konkretnim miste. 
Coz samozrejme znamena, ze muze pocet vyrazne skakat v zavislosti na tom, 
jestli jsi dokonale prumerny zavodnik a mas 8 stejnych vysledku, anebo 2x 
vyhrajes mistrovstvi CR a pak mas 6 oblastaku, kde nejsou body... 
Pokud trefis druhou variantu, ktera je na konkretnim srovnavanem umisteni, 
tak si nezabehne z dvouzavodoveho rankingu nikdo. Pokud by to melo mit 
nejakou konzistenci v datech, tak by to asi melo byt spise srovnani proti 
dvojnasobku prumerneho rankingoveho zavodu pro x-teho zavodnika... Ale to 
je o pripadne zmene provadecich predpisu. 
Stavajici uprava je trosku ruzna pro MCR a rankingove zavody. 
Treba MCR ma nasledujici: "jsou v kategoriích D21 a H21 mezi maximálně 10 
nejlepšími závodníky, kteří mají méně než 8 započtených závodů v Rankingu 
k 31. 3. 2024 a nemají dle předchozích bodů právo startu, ale mají součet 
dvou nejlepších bodových hodnot lepší než 220. závodník v Rankingu (pouze 
závodníci ročníku narození 2003 a starší); pokud 220. závodník nemá osm 
nenulových výsledků, bere se porovnání k 219., resp. 218. atd. závodníkovi". 
Tam je jasne srovnani proti konkretnimu zavodnikovi na konkretnim miste. 
Pro ranking plati: "Po řádném termínu přihlášek je seznam divokých karet 
doplněn maximálně do počtu 5 míst v každé podkategorii na základě přihlášek 
do podkategorií o závodníky, kteří nemají dle pořadí v Rankingu nárok na 
zařazení do dané podkategorie a současně mají méně než 8 započtených 
závodů a současně mají součet dvou nejlepších bodových hodnot lepší, než 
nejhorší závodník dle tohoto součtu v dané podkategorii."  
To by asi dalo vykladat i tak, ze se vezme dvouzavodovych ranking pro 
vsechny prihlasene a nejhorsi z nich bude zakladnou. Takovou sestavu dnes 
ORIS nema... Misto toho se zrejme v praxi pouziva nalezeni nejhorsiho 
rankingu celkove a srovnani vuci nemu. V praxi to asi zadny velky rozdil 
nebude, 5 lidi se v seznamu asi zobrazi vzdy... 

 

Další náměty bez konkrétního určení popř. bez návrhu 
 dlouhodobá soutěž pro dospělé “druhého sledu” 

o Chybí dlouhodobá soutěž pro dospělé mimo ČP, která klidně může být proti 
Jukole / Tiomile = “Žebříček A nebo B i pro DH21”, ranking není soutěž… 

 řazení štafet na startu 1. úseku 
o  musí reflektovat pořadí ČPŠ (minimálně prvních 15), hlavně na MČR 
o nejde o čísla, jde o pořadí - na štafetách OPI to znamenalo ztrátu třeba 15 s 

na mapáči, 
o řazení podle abecedy prostě není fér 
o přidá to hodně práce pořadateli - náhodné nasazení? Nejprve 1. štafety? 



 MČR ŠT + KL: sjednotit štafety “mimo soutěž” a “diskvalifikace”. Vyjasnit si tyto 
pojmy. V SŘ a PP se vyskytuje na různých místech obojí bez zjevné logiky. 

 lesní sprinty, co jsou “middly na 1:4000” - řešit?  
o 2024: Silesia E1, Kapr E1, VčP OAV, Rumíle E2, Celostátní finále Přeboru 

škol…  
o pojďme avizovat, že raději povolíme 1:7500, 1:5000 na middle v lesním klíči 

než toto 
o důležité po oddělení rankingů 
o (a pozor na pravidlo 16.7 o minimální vzdálenosti kontrol) 

 systém soutěží: Navrhuji: pouze jednu celostátní dlouhodobou soutěž ŽA  (úroveň 
"A"). Termíny konání včetně M tak, aby se konaly max 1x za 2-3 týdny (max. 8 
závodů?). Závody ŽB přesunout na úroveň oblastí (ObŽ - úroveň "B") a plně 
podporovat (i dotovat) regionální akce - úroveň "C" tak aby se konaly pravidelně cca 
1x za 2 - 3 týdny. 

  Příspěvek na tvorbu map zrušit a nahradit příspěvkem na pořádání, který by byl 
plně odvislý od počtu startujících. Bude-li startovat méně jak 400 závodníků, pak se 
dotací na pořádání dá kompenzovat i ztráta při tvorbě mapy. Vlastně něco jako 
příspěvek na startovné v kategoriích P, HDR, OPEN. 

 Peníze z rozpočtu na tvorbu map plně dát na vytváření výukových map v místech s 
podporou rozvoje. Případně hradit přímo tvorbu mapiček v místech s podporou 
rozvoje OB.  

 Příspěvky (klidně i větší) uplatnit pouze pro malé kluby, v místě sídla klubu (možná 
max. do 15 km od místa sídla klubu?). 

 Kluby co pořádají ŽA, ŽB a či M, měly povinnost uspořádat minimálně 4 a i více 
(podle počtu registrovaných) regionálních závodů (ne ObŽ, ne tréninky) jako jednu 
z podmínek přidělení pořádání závodů na vyšší úrovni. 

 Zavést příspěvek na pořádání regionálních soutěžních akcí v termínu konání 
celostátních soutěží. 

 Vytvoření databáze medií … (s územním členěním), kam by se mohly zasílat 
informace o našich akcích (taková naše OB ČTK).  

 Upřít pozornost zejména na pedagogické fakulty, tam pomoci (výrazně a věcně) 
se seznamováním OB – nestačí metodické materiály, musí to být faktická pomoc. 

 Doporučuji na základě takto získaných "argumentů" jít ke zdravotním pojišťovnám 
a nabídnout "smysl plný" projekt, např. ve spolupráci s jinými sportovními svazy a 
hnutím a třeba vytvořit obdobu akce "12x12".  

 Doporučuji nevynechat Český rozhlas a nabídnout třeba akci obdoba "Kufrování s 
Dominem", pro Tv platí obdobně možná také.  

 Umožnit vyplatit zálohu na dotaci. Svazu se do měsíce dle smlouvy posílají odvody 
ze startovného, ale dotace v extremním případě přijde na účet až po více jak půlroce. 
Menší oddíly určitě nemají na účtech naspořeny takové prostředky, aby v rámci 
svého cash-flow ufinacovaly více jak půlroční prodlevu. Navíc platby za všechny 
faktury, které se týkaly přímo závodu, už musely odejít z oddílových účtů. Kdyby svaz 
vyplatil do měsíce po úspěšném uspořádání závodů (tj. např. proti odvodům) např. 
zálohu ve výši 50%, tak by to mohlo pro menší oddíly zvýšit motivaci pořádat závody.  

 Svazové materiály a povinné reklamy. Když jsme pořádali závody, tak instalace, 
likvidace a přesuny těchto materiálů nejsou zrovna pohodovou záležitostí. Jednak to 
zaměstná docela dost pořadatelů a druhak je to náročné na přepravu. Neexistují už v 
dnešní době nějaké lehčí materiály, na které se dají reklamy vytisknout a pak umístit? 
A vypadá to současně i pěkně? Neexistuje nějaký lepší mobilní upínací systém pro ty 
bantexové reklamy? Nemohou být z lehčích materiálů? Když jsem viděl, co je to za 
práci, včetně dovozu a odvozu železných plotů, tak by asi určitě stálo za to se nad 
tím zamyslet. A to na ty ploty přišla ještě faktura na zhruba 34 tis. Kč, kterou jsme 
museli zaplatit. Za tyto peníze by bylo jedno soustředění nebo nová mapa na 
tréninky. Tedy efektivněji vynaložené peníze. 



 Definice zařazení kategorií do obecných skupin: V názvosloví a různých 
sportovně-technických dokumentech jsou využívána obecná pojmenování pro 
skupiny kategorií – žáci, dorost, (junioři), dospělí, veteráni. Nicméně oficiálně není 
nikde definováno, které kategorie pod toto obecné označení spadají. Není to 
v Pravidlech ani v Pokynech pro registraci. Pomůckou může být pouze Soutěžní řád, 
kde se uvádí např. ve kterých kategoriích se běží Veteraniáda nebo oblastní výběry 
žactva. Uvedená obecná pojmenování tak vychází spíše z obecného povědomí. 
Různé sporty to přitom mohou nastaveno odlišně. Na uvedenou věc jsme narazili při 
sporu o výklad hostování při MČR klubů: jsou veteráni „dospělí“?  

o Navrhuji min. pro formální správnost stanovit (v Pravidlech?) které věkové 
kategorie spadají pod uvedená souhrnná pojmenování (žáci, dorost, junioři, 
dospělí, veteráni). 

 Znovuzavedení pozice "delegovaného rozhodčího" - experta pro všechna 
mistrovství a závody ŽA. Důvodem návrhu je další zvýšení kvality a přesnosti našich 
závodů. Vrcholné závody jsou cílem snažení pilně trénujících běžců. Pro 
reprezentační trenéry pak důležitým dílkem ve skládání nominací. O úspěchu či 
neúspěchu mnohdy rozhodují maličkosti. Delegovaný rozhodčí - expert bude jakýmsi 
oponentem a zároveň rádcem staviteli tratí a HR. Měl by přinést další zvýšení kvality 
a přesnosti na vrcholných závodech. Při letošních mistrovstvích by pak třeba pomohl 
odstranit:  

o NOB - nedodržení směrného času u některých kategorií až o 30%!, 
problematický přeběh zakázaným/nezakázaným.. u mužů. 

o KT - velmi pěkný terén, stavba finálových tratí neurazila, A finále ale měla být 
mapařsky těžší (a to šlo udělat). 

o Klasika - velmi pěkná a podařená kvalifikace! Finále taktéž stavbou super až 
na délku tratí v některých kategoriích. Myslím, že zkušený expert otestuje část 
trati a odhalí přílišnou (nebo nedostatečnou) délku tratí. Odchylka až 20% je 
na M ČR hodně a to bylo ideální počasí a sucho! (Trochu překvapí reakce 
ředitele MČR, cituji: "Ti mladí dnes asi málo trénují".. ?) 

o M ČR ve sprintu 2023 bylo velmi jednoduché, opět by toto expert 2 týdny před 
MČR odhalil a spolu s pořadatelem napravil. 

Delegovaný rozhodčí/expert by řešil pouze hlavní kategorie DH16 - DH21. 
 Lesní nominační závody na vrcholné akce typu JMS, MED budou losovány 

startovní listiny jako v žebříčkových soutěžích. To znamená, že součet startovních 
pořadí bude u všech závodníků v kategorii stejný (velmi podobný). Nestane se pak, 
že někdo startuje 2x na začátku a někdo 2x na konci. O úspěchu/nominování často 
rozhodují maličkosti. Proč se nesnažit dělat závodníkům podmínky co nejférovější. 

 Dovolit pro závod na klasické trati i jiné měřítko než1:15000, typicky 1:10 000 či 
případně i 1:7500, apod. Měřítko by mělo být takové, aby mapa byla čitelná, což 
mapa v 1:15000 mnohdy není. O výsledku by kromě fyzické připravenosti a dalších 
věcí měla rozhodovat schopnost orientace a ne to, jestli člověk dobře vidí. Naprosto 
absurdní je situace, kdy část závodníků stejného závodu má mapu v 1:10 000 a část 
v 1:15 000, přitom informace v ni jsou naprosto totožné, jen se liší velikosti symbolu. 

 
 

 


